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Redactioneel
Door: Melissa van der Veen
Lieve veefokkers, 

Hier voor jullie neus de allernieuwste Koeieletters. Met de terrassen weer 
open, het zonnetje dat schijnt en de avondklok die verdwenen is, zijn wij 
helemaal in de zomerstemming. Doordat er vanuit Den Haag een heleboel 
versoepelingen kwamen, hoefden wij als commissie voor het eerst even niet 
vanachter ons scherm te vergaderen. Dit hebben wij optimaal benut; met het 
nagerechtje van Veestelijk maal kon het niet anders dan een geslaagde verga-
dering worden. Natuurlijk zijn er in de tussentijd ook een heleboel andere din-
gen gebeurd. Om jullie up-to-date te houden, hebben we ook dit keer weer het 
dierennieuws en de belangrijkste nieuwtjes vanuit de veehouderij op een rijtje 
gezet. Heb je als eerstejaars geen idee wat voor jongens er in jouw jaar zitten? 
Kijk dan snel even bij de “veefokkker zoekt” en wie weet wat ervan komt! De 
afgelopen tijd zijn er natuurlijk weer een heleboel interessante lezingen voorbij 
gekomen, die we even bij langs gaan, mocht je er een paar gemist hebben. En 
terwijl een aantal van jullie misschien lekker van het zonnetje aan het genieten 
zijn, is Cynthia druk bezig met haar masteronderzoek, waar ze ons alles over 
vertelt. Met de BiLE op komst kijken wij alweer uit naar de volgende koeielet-
ters. 
Hopelijk zien we jullie zongebruinde koppies weer snel! 

Liefs namens de redactiecommissie,
Melissa
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Voorzitterswoord
Door: Tim van Dijk

Wij hebben leuke banen
in de veterinaire branche
voor jou!

info@flexvet.nl - 053 572 5548 - www.flexvet.nl

personeels- en managementdiensten

voor de veterinaire sector

Beste Veefokkers, 
 
Laten we hopen dat dit de laatste 
Koeieletters is die niet in de Veefokker-
skamer door te bladeren is. Wanneer 
jullie dit lezen heeft een groot deel 
waarschijnlijk de felbegeerde eerste 
prik ontvangen. Daarnaast zorgt de nu 
al prachtige zomer ervoor dat vooral 
buiten, steeds meer mogelijk is. Hier en 
daar hoor je berichten dat in het najaar 
vrijwel alles weer is zoals het was.  
Achter een scherm de lezingen vol-
gen wordt toch steeds lastiger, vooral 
wanneer de avonden langer worden en 
het zonnetje lang aanhoudt. Toch zijn 
er nog steeds fanatieke  
Veefokkers die ‘s avonds weer steev-
ast klaar zitten om hun kennis bij te 
spijkeren over deze mooie sector. Dit 
waarderen wij ten zeerste! Ook onze 
commissies zijn druk in de weer met de 
organisatie van deze interessante lezin-
gen en nieuwe edities van Koekeloeren. 
Desalniettemin hopen we dat na de 
zomer alles weer in de zaaltjes gehoud-
en kan worden zoals we gewend waren. 
Sterker nog, de eerste fysieke lezing is 
al geweest! 
Naast onze veterinaire is ook onze 
culinaire kennis verbreed. Chef de 
cuisine Annelien heeft ons aan de hand 
genomen en uitgelegd hoe je een 
heerlijke lamsstoofpot maakt. Voor de 
liefhebbers, er is nog vlees over!  
Verder staan in juli natuurlijk het 

Veterinair Café en Binnenlandse Excur-
sie op de planning! Op het moment van 
schrijven hebben deze nog niet plaats-
gevonden. Tijdens het Café zullen een 
varkens-, pluimvee- en rundveediere-
narts ons onder het genot van een hapje 
en een drankje meenemen naar hun 
eerste ervaringen als dierenarts. Een 
dag later zullen we met 40 veefokkers 
de grote rivieren passeren. Alles wijst 
erop dat het een grandioos weekend 
wordt. We zullen volledig coronaproof 
(met behulp van testen, anderhalve 
meter afstand en flink handen wassen) 
richting het zuiden van het land vertrek-
ken en hele mooie bedrijven onder ogen 
zien. Wat hebben we dat gemist zeg!  
Voor volgend studiejaar staan ook al 
geweldige activiteiten op de planning. 
Zo is onze symposiumcommissie hard 
aan het werk om een mooie dag neer te 
zetten. Het thema is (V)oorsprong en 
dat heeft betrekking op een goede start 
van alle jonge dieren in de landbou-
whuisdierensector. Daarnaast wordt er 
gewerkt aan prachtige schilderijen die 
verkocht gaan worden tijdens de veiling 
die aansluitend plaatsvindt.  
Maar eerst genieten van de zomer! Al-
vast een fijne vakantie gewenst en voor 
de zomerstrijders: succes! 
 
Met VEEterinaire groet,  
 
Tim van Dijk 
H.T. Voorzitter

https://www.flexvet.nl/
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Door: Tim van Dijk
Dierennieuws Lezing fokken op ruimere bekkens

Door: Britt Abbink

Op maandag 29 maart vond een 
interessante lezing plaats over 
het fokken op ruimere bekkens bij 
vleesvee. Dierenarts Iris Kolkman 
vertelde over haar onderzoek naar het 
opmeten van de bekkenmaten, ook 
wel de BNL-meetmethode genoemd. 
Er wordt hierbij een pelvimeter in-
wendig ingebracht, waarmee zowel 
de bekkenbreedte als -hoogte kan 
worden opgemeten. 

Op dit moment is het nog meer 
uitzondering dan regel, dat er 
natuurlijke afkalvingen plaatsvinden 
bij het Belgisch-witblauwras en Ver-
beterd roodbont. De koeien worden 
bijna standaard in een keizersnede-
box geplaatst om het kalf te halen. 
Toch zijn er al veehouders bezig in 
zowel Nederland als België, om meer 
natuurlijk afkalven mogelijk te maken 
bij hun vleeskoeien. Enkele veehoud-
ers kwamen tijdens de lezing aan het 
woord, om te vertellen hoe zij dit op 
hun bedrijf aan pakten. Het ene jaar 
blijkt echter het andere jaar nog niet 

te zijn. Per individuele partus dient 
gekeken te worden of de natuurlijke 
afkalfwijze verantwoord is. Een koe 
kan het ene jaar makkelijk natuurli-
jk afkalven, terwijl het jaar daarop 
het kalf te groot is en er alsnog een 
keizersnede uitgevoerd moet worden. 
Maar ook het omgekeerde is mogelijk, 
dat na een keizersnede er alsnog een 
natuurlijke partus plaats kan vinden. 

De veehouders gaven ook aan, dat 
nog niet alle dierenartsen even ver-
trouwd zijn met het maatnemen, 
zowel bij de vlees- als melkrassen. 
Hier zal voor ons in de toekomst ook 
wat te winnen zijn, zodat wij per 
individueel geval ook een juiste 
beslissing kunnen maken om een kalf 
wel of niet natuurlijk te halen!

Laten we maar meteen met het 
slechte nieuws beginnen. Nog geen 
twee dagen nadat we de Poll online 
hadden gegooid kregen we te horen 
dat Koe 82 aan het kalven was. Dit 
was echter drie weken te vroeg en het 
resultaat is twee dode stiertjes. Wat is 
dat balen! Het wachten op een Fries 
Roodbont kalfje gaat dus nog wel even 
duren. Alle hoop is nu dus gevestigd 
op het kalf van Froukje. Als dit een 
vaarskalf is wordt deze aangehouden 
en zal Froukje de Tolakker verlaten.  
Ons ramlam Hugo is inmiddels ge-
slacht en zal worden geserveerd op 
de commissieborrel die in november 
op de planning staat. Met de Live 
Koeking hebben we alvast kunnen 
leren hoe je een heerlijk lamsstoof-
potje bereidt. Ook hebben we een 
advertentie geplaatst voor de ruil/ver-
koop van Arnold. Zo kunnen we verder 
fokken met Sterre. We hopen dat er 
gegadigden zijn.

 

Verder zijn biggen Rianneke, Atje, Yoni 
en Sjammie, geboren in april, alweer 
gespeend en ze maken het goed. We 
mogen ze alle 4 aanhouden en ze vallen 
lekker op tussen de biggen met hun 
mooie aftekening. Neem vooral eens 
een kijkje! De overige biggen gaan deels 
naar een kinderboerderij in de buurt en 
naar een natuurgebied in de Bilt.
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Actualiteiten in de veehouderij

Fosfaatrechten per netto kilo fosfaat   €142,50

Eieren per 100 stuks (gem.)  €7,09  
Vleeskuikens per kg (gem.)   €0,90

Uitbetaalprijzen vleesvarkens per kg slachtgewicht
Compaxo    €1,37 
Nord West    €1,48
Van Rooi meat    €1,37 
Vion     €1,59

Melkprijs per 100 kg melk
Friesland Campina regulier  €37,50 
Friesland Campina biologisch  €49,00 
Aware regulier    €38,00  
Aware biologisch   €53,00 
DOC     €39,76   
 

Brabantse primeur voor Wroetconcept varken-
shouderij (3 juni 2021)
In Biezenmortel wordt na een verwoestende brand 
nu gewerkt aan het bouwen van een compleet 
nieuw gesloten varkensbedrijf via het Wroetcon-
cept. Inmiddels zijn de bouwactiviteiten van het 
bedrijf met zeugen, eigen aanfok en vleesvarkens 
gestart. De stallen krijgen de proefstalstatus, omdat 
de veehouders gaan voor bronaanpak.

Vanaf 2023 strengere eisen voor dierenwelzijn en brandveiligheid 
en fokbeperkingen (14 mei 2021)
Het houden en beschermen van dieren in de veehouderij wordt 
vanaf 2023 steviger in de wet vastgelegd. Dit is het resultaat van drie 
aangenomen voorstellen van de Partij voor de Dieren (PvdD).

Mens krijgt nu vaker antibiotica dan dier (30 juni 2021) 
Het antibioticagebruik in de Europese veehouderij is zodanig afge-
nomen, dat dieren nu minder antibiotica gebruiken dan mensen. 
Dat melden drie Europese instanties in een rapport. Ze noemen het 
een positieve ontwikkeling, die laat zien dat maatregelen tegen 
overmatig antibioticagebruik effect hebben.

Naaldloos vaccineren varkens goed voor welzijn en 
portemonnee (07 mei 2021)
Varkens die lekker in hun vel zitten, zijn gezond en pres-
teren beter. De bedrijfsvoering loopt soepeler en er heerst 
rust in de stal. Een belangrijk facet van dierenwelzijn zijn 
gezondheidsbehandelingen, zoals vaccineren. ‘Het in de 
huid toedienen ervan is het laatste stapje naar naaldloos 
spenen van biggen.’

Prijzen Slachtlammeren
Ooien boven 20 kg  €115,38-€130,00
Rammen boven 25 kg  €145,38-€167,50 
 
Slachtschapen 1e kwaliteit €113,25-134,75 

Grote zorgen over CL in Nederland (15 juni 2021)
Onlangs is er op een schapenbedrijf de zeer besmettelijke bulten-
ziekte caseous lymfadenitis (CL) vastgesteld. Een tweede bedrijf is in 
onderzoek. GD maakt zich grote zorgen.
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Innovatiebeurs
Door:  Dirk van der Wielen

Woensdag 7 april was het weer tijd 
voor de innovatiebeurs waarbij in-
novatieve ideeën en ontwikkelingen 
gedeeld werden door verschillende 
lezers. 

Als eerste kwam Anne van den Oever 
van Vencomatic Group iets vertellen 
over het ideale legnest. Ze heeft hier 
zelf onderzoek naar gedaan omdat 
er nog steeds veel grondeieren zijn 
bij vleeskuiken moederdieren. Ze 
heeft haar onderzoek uitgevoerd door 
nesten van verschillend materiaal te 
maken. Hierna werd gekeken bij welk 
materiaal de grondeieren verminderd 
waren. Hierbij werd duidelijk dat dit 
het geval was bij een houten nest. 

Hierna kwam Dieuwertje van den 
Dungen vanuit Zoetis. Zij kwam iets 
vertellen over Clarifide Plus, dat is een 
programma waarbij je het DNA van 
runderen kan bekijken. Hierdoor kan 
de veehouder samen met de diere-
narts en de consultant kijken naar de 
genomics van zijn koeien en hierdoor 
krijgt hij een beter inzicht in de pro-
ductie, lactatie en ziekterisico. Zelfs 
op onze eigen Tolakker maken ze hier 
tegenwoordig gebruik van. 

Als derde kwam Klaes Gerbrandy die 
werkt bij Royal de Boer (stalinrichting) 
iets vertellen over de flexibele ligbox-
en die zij hebben ontwikkeld. Hierbij 

kwam onder andere naar voren dat 
de optimale ligtijd van een koe 14 uur 
per dag is en dat dit vaak niet behaald 
wordt. Per uur dat een melkkoe langer 
ligt zal die 0,5-1 Liter melk meer geven 
per dag. Dankzij de B3130 (nieuwe 
ligbox) wordt de flexibiliteit, veiligheid 
en vrijheid voor het dier verbeterd 
waardoor de ligtijd van de koe richting 
de 14 uur gaat. 

Hierna kwam Sabine Hoogeveen die 
vanuit HIPRA iets kwam vertellen over 
een vaccin tegen mastitis. Hierbij gaat 
het voornamelijk om Streptococcus 
Uberis die in veel gevallen voorkomt. 
Hierbij zorgt Streptococcus Uberis voor 
zowel subklinische als klinische ver-
schijnselen. Dankzij het vaccin komen 
er minder gevallen van mastitis voor 
en de koeien die wel mastitis kregen 
hebben een minder hoog celgetal. 

Als laatste kwam Dirk Keizers iets ver-
tellen over de geiten KI van Nederland. 
Hierbij werd gesproken over de geiten-
sector die nog in de beginschoenen 
staat op het gebied van KI en hoe ze 
verwachten dat dit de komende jaren 
gaat groeien. De groei is zeer afhanke-
lijk van de verschillende onderzoeken 
die ze nog gaan doen qua gesekst sper-
ma, DNA en insemineren op natuurlijke 
bronst. Daarnaast werd in een filmpje 
duidelijk hoe de opfok van de dek bok-
ken verloopt. 

Toen de lezers klaar waren gingen we de 
beursvloer op om vragen te stellen aan 
de verschillende lezers. Bij deze wil ik 
alle lezers nog bedanken voor een leuke 
en interessante avond.
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Boerenbloed
Door: Ellen van Soest

Hallo allemaal!

Voor deze editie van de Koeieletters heb 
ik de eer gekregen om een stukje te schri-
jven voor boerenbloed.
Mijn naam is Ellen van Soest. Op het mo-
ment dat jullie dit stukje lezen hoop ik de 
bachelor afgerond te hebben.
Ik woon in Harmelen, een dorp zo’n 10 km 
ten westen van Utrecht, ook wel bekend 
als het dorp waar de ULP gevestigd is. Ik 
woon hier met mijn ouders, mijn broertje 
en mijn twee zusjes. 
Wij melken hier zo’n 85 koeien met twee 
DeLaval melkrobots uit 2006 in combi-
natie met weidegang. In 2007 zijn wij 
onze Holstein veestapel gaan inkruisen 
met Fleckvieh. Dit hebben wij gedaan 
omdat wij graag een sterkere koe wilden. 
Met de holsteinkoeien hadden wij veel 
problemen aan met name de klauwen. 
Dit was voor een belangrijk deel te verk-
laren door het feit dat onze koeien niet de 
meest luxe omstandigheden hebben in 
onze stal (ligboxenstal uit 1976). Daarom 
stonden wij voor de keuze: gaan wij onze 
stal aanpassen aan de koeien of gaan wij 
onze koeien aanpassen aan de stal. 
De tweede optie was met afstand de 
goedkoopste optie, dus hebben we 
daarvoor gekozen. Toen we in 2018 
stopten met het aanhouden van jongvee 
(onze tweede locatie waar het jongvee op 
stal stond viel weg), bestond onze vees-
tapel uit 50%, 75% en 87,5% fleckviehkoe-
ien. Dit zijn/waren koeien waar we zeer 

over te spreken zijn/waren. Qua 
melkproductie doen ze niet onder 
voor de holsteins die we hadden en 
ze bereiken een veel hogere leeftijd 
met aanzienlijk minder problemen. 
De gemiddelde leeftijd bij afvoer 
ligt rond de 7 jaar en de gemiddel-
de leeftijd van slacht ligt rond de 
8 jaar. Dat de leeftijd van slacht 
hoger ligt dan de leeftijd bij afvoer 
komt doordat onze fleckviehkoeien 
als dubbeldoelras geschikt zijn om 
naar koopeenkoe.nl te gaan. De koe 
wordt via die weg pas geslacht als al 
het vlees door consumenten via die 
website verkocht is. Dit scheelt een 
aantal tussenschijven (koopman, 
verzamelplaats etc.) waardoor wij 
een aantrekkelijke prijs krijgen voor 
de koe en de koe zo min mogelijk 
stress ervaart. Ook onze kalveren 
(alle koeien worden met Belgisch 
Blauw geïnsemineerd) gaan nadat 
ze bij ons gewogen zijn direct naar 
de mesterij. 

Om aan nieuwe fleckviehvaarzen te 
komen, want wij houden dus sinds 2018 
geen jongvee meer aan, fokt een goede 
vriendin van mijn vader in het noordoos-
ten van Duitsland fleckviehvaarzen uit 
haar Holstein koeien. Een paar keer per 
jaar komt er dan een vrachtwagen met 
drachtige fleckviehvaarzen naar ons toe.

Verder besteden we al het landwerk uit 
aan de loonwerker. We hebben alleen 
grasland en al het gras laten we in balen 
persen. De enige machines die we 
hebben zijn twee trekkers, één uit 2008 
en één uit 1980, beiden (Case)IH. Het 
rantsoen van de koeien bestaat per dag 
uit een baal voorjaarsgras, zomergras 
en najaarsgras en een beetje bierbostel. 
Krachtvoer krijgen ze in de melkrobots. 
De droge koeien krijgen beheersgras 
dat bij de buren vandaan komt.

Melk leveren wij aan de Friesland-
Campina. Leuk weetje: in het voor-
jaar van 2012 hebben mijn ouders in 
de televisiereclame van de Campina 
gespeeld. Op dat zelfde moment 
stond ik samen met mijn vader 
afgebeeld op karnemelkpakken.

Tot zover mijn stukje! Als jullie 
verdere vragen hebben of advies 
over Fleckvieh of melkrobots nodig 
hebben, kunnen jullie mij altijd 
aanspreken :)
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Lezing automatisering veehouderij
Door: Nanet Rijlaarsdam

Donderdagavond 29 april was er een 
lezing over automatisering van de 
veehouderij verteld door Marcel Hen-
driks van Lely. Als het ware werden 
we meegenomen door de tijd. Eerst 
vertelde Marcel uitgebreid over de 
geschiedenis van Lely. De meesten 
kennen Lely nu als robotten bedrijf in 
de veehouderij. Echter zijn ze in 1948 
begonnen met het ontwikkelen van 
de ketsplaat en hebben daarnaast ook 
de chipknip, hovercraft en pistenbully 
ontwikkeld. Door de jaren heen heeft 
het bedrijf zich zo ontwikkeld dat 
het nu meer dan 40 markten heeft, 
2 productielocaties (Maassluis en 
Pella (USA)), 1600 fte, 1600 levende 
patenten en een jaaromzet van €600 
mln. 
De veehouderij bestond jaren terug 
vooral uit handwerk, dit verschoof 
naar mechanisatie en wordt in de toe-
komst steeds meer geautomatiseerd. 
De bekendste robot van Lely is de 
melkrobot, maar ook de Vector (voer-
robot), Exos (graasrobot), Sphere 
(mestscheidingsrobot waardoor er 
ammoniakreductie plaatsvindt) en 
Orbiter (mini melkfabriekje) zijn 
robotten die in de toekomst steeds 
meer gebruikt zullen worden. Maar 
wat is de rol van de dierenarts in dit 

verhaal? De dierenarts zal steeds meer 
een preventieve en kennis overdragende 
rol gaan spelen volgens Marcel. Waar 
Lely nu nog werkt met het management 
programma T4C zal het snel overgaan 
op het programma Horizon. T4C is een 
management systeem waarbij de boer 
en/of dierenarts vanuit verschillende 
data, verzameld door sensoren, con-
clusies kan trekken over de gezondheid 
van een dier. Horizon wordt een man-
agement platform. De data van het 
bedrijf wordt in de Cloud opgeslagen. 
Doordat alle gegevens van alle robot-
ten wereldwijd in de Cloud verzameld 
worden ontstaat er een grotere rekenca-
paciteit die ervoor zorgt dat het systeem 
al conclusies kan gaan trekken wat er 
aan een koe mankeert. De attentielijsten 
worden dus omgezet naar diagnoses 
en besluitvorming. De daadwerkelijke 
toekomst van de dierenarts in de geau-
tomatiseerde veehouderij? De toekomst 
zal het leren! 

Casuïstiekuurtje draainekken
Door: Max Kerckhoffs

Op dinsdag 13 april stond weer een online 
casuïstiekuurtje gepland via het inmiddels 
bekende platform “Teams”. Ditmaal over 
draainekken bij vleeskuikens. Het uurtje 
werd verzorgd door pluimveedierenarts 
Simon Blokhuis. We kennen Simon allemaal 
nog als student en als President der V.S.Z. 
“De Gouden Trachea”, maar inmiddels is 
ook Simon alweer 4 maanden werkzaam bij 
adVee Dierenartsen als 1 van de 14 pluim-
veedierenartsen. 

Nadat Simon een korte introductie van 
zichzelf had gegeven kwam het uurtje 
op gang. Allereerst werden nog eens de 
vleeskuikenketen en de verschillende grote 
spelers in de vleeskuikenmerken belicht. 
Zo begint de reis van het vleeskuiken wat 
wij kennen 4 fokstappen eerder bij de “pure 
lines” van de fokkerij-organisatie. Vanuit 
deze “pure lines”  worden de zogenaam-
de “GGPS” (Great GrandParents) gefokt, 
gevolgd door de GPS (GrandParents) en 
de PS (Parents) ofwel ouderdieren. Deze 
ouderdieren leggen op hun beurt de eieren 
welke later uitgroeien tot de kipfilet op ons 
bord. Maar voordat deze kip van kip tot kip-
filet is getransformeerd gaan er 6 cruciale 
weken aan vooraf in welke vanalles mis kan 
gaan. Eén bepaalde casus van problemen 
welke je als vleeskuikendierenarts tegen 
kunt komen werd vanavond door Simon 
verder uitgelicht.
Aan de hand van een waargebeurde casus 
werden de klacht van de veehouder, de 
aanpak als dierenarts en de mogelijke 
oorzaken besproken.

De casus betrof een vleeskuikenbedrijf 
met 260.000 vleeskuikens van het merk 
Ross 308. De veehouder nam contact op 
met Simon met de volgende klacht: “de 
uitval in stal 7 en 8 loopt op en er worden 
veel slome kuikens met gedraaide nek 
gezien”.
Eenmaal op het bedrijf werden te veel 
dromende/slome kuikens met torticollis 
(gedraaide nek) gezien. Vervolgens werd 
een Ddx opgesteld en werd er sectie 
gedaan om de Ddx te kunnen inkorten. 
Vervolgens werd er een vervolgonder-
zoek (swab van de hersenen) ingesteld 
om de waarschijnlijkheidsdiagnose te 
kunnen stellen. Hieruit bleek dat de swab 
positief was op Streptococcus spp. welke 
gevoelig bleek voor fenoxymethylpeni-
cilline, amoxicilline, colistine-sulfaat en 
enrofloxacine. Uiteindelijk is er besloten 
de kuikens niet te behandelen omdat ze 
volgens de veehouder inmiddels al “aan 
het opknappen waren”.
De oorzaak van draainekken bleek vaak 
geassocieerd te zijn met de broederij. Bi-
jvoorbeeld doordat er “klapeieren” op de 
kar liggen welke, wanneer zij “klappen”, 
enorme wolken pathogenen verspreiden 
door de broedkas. Hierdoor komen de 
kuikens wanneer zij net uit het ei zijn ge-
komen direct in contact met pathogenen 
waaronder de in dit voorbeeld beschreven 
Streptococcus spp.
Al met al was het een zeer informatief 
en interactief uurtje waarbij de kennis 
over de pluimveesector weer kon worden 
bijgespijkerd.
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Advertentie 
AHV

Lezing Big Data
Door: Stijn Nieuwenhuis

Op 14 april was er een lezing over 
Big Data, nee niet over biggen 
maar BIG Data, een
zeer actueel onderwerp. De avond 
begon met een luchtige inleiding 
over big data in het
algemeen. Berthus Kas vertelde 
over hoeveel data er verzameld 
wordt door grote
bedrijven. Duidelijk werd dat er 
veel data verzameld werd en dat 
deze data van grote
waarde kan zijn. Daarna was het 
woord aan Henri Jans, data special-
ist van Covetrus, in
een sneltrein vaart nam Henri ons 
mee door de mogelijkheden met 
cijfers van dierenarts
praktijken. Zo liet hij overzichten 
per bedrijf, per praktijk, maar ook 
per dierenarts zien.
Hier zaten toch behoorlijke ver-
schillen tussen. Zeer handig dus 
om hier eens naar te
kijken, hoewel het in vogelvlucht 
was, wel een besef momentje dat 
het er is en dat het
gebruikt kan worden. We eindigden 
de avond met praktijkvoorbeelden 

van Gijs van de
Ven rundvee dierenarts bij DAMB. 
Gijs nam ons mee in hoe hij data 
gebruikt in de
praktijk, daarnaast kwam Vetwerk 
nog kort aan de orde om te laten 
zien hoe Gijs en zijn
collega’s dit gebruiken in hun 
dagelijkse doen bij een deel van de 
klanten. Tijdens de
discussie kwam de vraag of we 
onszelf later zien werken met data. 
Een vraag waar je
van weet dat het antwoord eigen-
lijk ja zal zijn, maar hoe dat gaat de 
toekomst ons leren.
Kortom een hele toekomstig 
bestendige avond waarin een ieder 
denk ik weer genoeg
stof tot nadenken heeft kunnen 
opdoen. Veefokkers, Commissie, 
Berthus, Henri en Gijs
bedankt voor de leuke avond!

https://ahvint.com/nl/
http://www.ahvint.com
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Kernpraktijken avond
Door: Kim Hopman

Eenmaal in de mastertrein nader je 
snel het einde van de studie. Voor 
je het weet moet je gaan nadenk-
en over het werkende leven. Om 
jezelf hierop voor te bereiden en te 
oriënteren naar de mogelijkheden 
schiet de V.V.F.C. te hulp! Op 19 april 
werden we door Tine van Werven, 
Marije Ausema en Marlieke Pronk 
bijgepraat over vereniging Kern-
praktijken rundvee. Kernpraktijken 
is een samenwerkingsverband van 
rundveepraktijken in Nederland.
Binnen Kernpraktijken Rundvee zijn 
103 geborgde rundveedierenartsen 
werkzaam, verdeeld over 15 prakti-
jken verspreid over Nederland. 

Tine startte de avond met een bev-
logen presentatie over Kernprak-
tijken rundvee. Marije, werkzaam 
bij Diergeneeskundig centrum 
Zuid-Oost Drenthe en Marlieke 
werkzaam bij diergeneeskundig 
centrum Oisterwijk gaven een 

interactieve presentatie over wat 
de kernpraktijken samenwerking 
hen biedt. Het delen van kennis 
in vakinhoudelijke werkgroepen 
is een grote meerwaarde van de 
samenwerking.

Deze avond heeft mij (en hopelijk 
alle andere deelnemers) zeker 
geholpen om mezelf verder te 
oriënteren voor onze latere werk. 
Zeker een aanrader voor als je 
richting afstuderen gaat!

Advertentie For Farmers hele pagina

WORKING SIDE-BY-SIDE FOR THE FUTURE OF FARMING

Wij geloven in the Future of Farming. Jij ook?

De agrarische sector is volop in beweging en heeft een belangrijke rol in het vraagstuk hoe op duurzame 
wijze een groeiende wereldbevolking te voeden. ForFarmers kan en wil hieraan een bijdrage leveren en 
biedt agrarische ondernemers innovatieve en duurzame voeroplossingen, waarmee zij vlees, zuivel en 
eieren van hoge kwaliteit kunnen produceren. 

Om daadwerkelijk dé partner van agrarische ondernemers te zijn, investeren wij veel in de kennis van 
onze medewerkers. We leggen de lat hoog en bieden volop mogelijkheden voor getalenteerde en 
ambitieuze mensen. Ongeacht of je nu verstand hebt van herkauwers, pluimvee of varkens. 

De betrokkenheid van onze medewerkers is hoog. Met elkaar – van Sales, Nutritie, Inkoop tot Productie –  
werken we aan de ‘Future of Farming’. Aan een gezonde agrarische sector die nog vele generaties een 
duurzame rol zal spelen in de maatschappij. Daar zijn we trots op en daar zetten we ons met zijn allen 
dagelijks voor in. Pas jij daar bij?

Werken bij ForFarmers betekent werken bij een internationaal groeiende onderneming die volop in 
beweging is. Een resultaatgerichte organisatie met een prettige, informele werksfeer. Met ruimte voor 
eigen initiatief en verantwoordelijkheid, waardoor je mede invulling kunt geven aan de functie en het 
toekomstperspectief ervan. 

Check onze traineeships en vacatures op www.werkenbijforfarmers.nl

https://www.forfarmers.nl/
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De verwachtingen van en voor...
Dierenarts. Een van de mooiste beroepen ter wereld. De droom van velen en wij zijn 
de gelukkigen die deze droom zien uitkomen. Toch stopt een kwart tot een derde 
van de jonge dierenartsen er binnen 5 jaar na afstuderen mee. Niet als welbewuste 
keuze, maar omdat ze zijn afgeknapt of opgebrand. Een van de redenen hiervoor is 
het verwachtingspatroon die de praktijk en net afgestudeerde dierenartsen hebben. 
De misvattingen kunnen voortvloeien uit de opleiding, de praktijk maar ook vanuit 
onszelf.  
Wij als veefokkers zijn ons hier bewust van en hopen wat aan deze problematiek te 
veranderen door elk kwartaal een interview af te nemen met een student, een pas 
afgestudeerde dierenarts en een dierenartsenpraktijk. Door te leren van elkaars 
ervaringen moet het toch mogelijk zijn om het aandeel afknappers en opbranders te 
laten dalen?
Als student is deze keer Jochem Geurts 
aan het woord, hij studeert dit jaar af!
Wat verwacht je als je bent afges-
tudeerd van je eerste jaar in de prakti-
jk?
Van mijn eerste jaar in de praktijk 
verwacht ik dat je vooral moet wennen 
aan het werk. Tijdens de studie leren wij 
heel veel, wij leren goed communiceren, 
klinisch redeneren en bier te drinken 
maar de meeste vaardigheden ontwikkel 
je voor het grootste deel in het eerste jaar 
in de praktijk. Verder denk ik dat je in het 
eerste jaar in de praktijk jouw eigen mani-
er van werken ontwikkeld die past binnen 
de praktijk. Hopelijk vind je als beginnend 
dierenarts een plek bij de praktijk waar je 
gaat werken en krijg je daar goede bege-
leiding om vertrouwd te raken met al het 
mooie werk wat je kan doen. 
 
Waar kijk je nu al naar uit?
Ik kijk nu al uit naar het zelf op weg gaan 
genieten van het zonnetje en veehouders 
langs om visites te rijden. Alles mee in de 
auto en rijden maar. Verder kijk ik uit naar 
leuke contacten met veehouders, dit vind 
ik toch wel een van de leukste dingen van 

ons werk, en heerlijk de hele dag tussen de 
koeien. Er is toch ten slotte niks mooiers 
als dat. 
 
En waarom?
Het is toch prachtig dat je als dierenarts 
lekker vrij bent en van veehouder naar 
veehouder gaat je best doet om voor hen 
het beste resultaat te halen. Helemaal nu 
in de zomer, lekker in het zonnetje radio 
aan en gaan. Tuurlijk is het niet altijd roz-
engeur en maneschijn maar je moet er zelf 
het beste van maken denk ik en gewoon 
genieten van de mooie werkzaamheden 
dan vallen de tegenvallers hopelijk mee. 
Tegenvallers heeft iedereen weleens maar 
ik ben ervan overtuigd dat deze niet opwe-
gen tegen de ontzettend leuke dingen die 
wij tijdens ons werk meemaken. 
 
Waar zie je al tegen op?
Ik kan toch stiekem wel een beetje opzien 
tegen patiënten waar ik het in het begin 
niet weet wat ze hebben of operaties die ik 
naar eigen idee nog niet goed genoeg kan.  
 
En waarom?
Ik zie er tegenop omdat je dan niet de voll-

...de pas-afgestudeerde dierenarts
edige zorg kan bieden aan veehouders en 
hun dieren zoals je graag zou willen doen. Jij 
staat daar op dat moment een moet beslis-
sen wat je verder gaat doen. Die verant-
woordelijkheid zie ik niet tegenop maar dat 
je dan ergens tekortschiet lijkt mij wel even 
wennen omdat je graag het beste resultaat 
zou willen. Dan moet je denk ik ook gewoon 
eerlijk zijn en op dat moment hulp vragen 
daar is iedereen meer bij gebaat denk ik. 
 
In hoeverre speel je op dat laatste nu al in?
Ik doe daar op het moment nog niet echt 
iets mee, probeer wel tijdens externe stage 
zoveel mogelijk op te steken. Door vooruit 
te denken, in de sectoren waar je in gaat 
werken, kan je tijdens externe stage bep-
aalde vaardigheden goed oefenen. Volgens 
mij is het namelijk heerlijk om gewoon een 
aantal vaardigheden te hebben die gewoon 
op de automatische piloot kunnen. Dat je 
daar lekker zeker over bent en daarmee 
soort van op kan laden voor als er weer eens 
een moeilijke casus voorbijkomt. Tenslotte 
ga ik ervanuit dat ik goed begeleid word in 
het eerste jaar dat ik aan het werk ben. Dat 
moet zeker goedkomen wij moeten gewoon 
genieten van ons mooie werk. 

Dit keer is Robin Peters aan het woord als 
pas-afgestudeerde dierenarts.
Hoe lang ben je nu afgestudeerd?
In mei 1,5 jaar.

Hoe zag jouw inwerkperiode eruit?
In de eerste maand was ik veel met collega’s 
mee voor bedrijfsbezoeken, zieke koeien en 
spoedbezoeken. Het doel was vooral klant-
en te leren kennen.

Hoe verliep de communicatie over 
elkaars verwachtingen?
Met het solliciteren bij verschillende 
praktijken heb ik al goed gecommuni-
ceerd wat mijn verwachtingen waren. 
Goede begeleiding vind ik erg belan-
grijk, ik wilde niet aan het werk bij een 
praktijk die het eigenlijk niet echt zagen 
zitten om een jonge dierenarts in te 
werken. In de praktijk waar ik nu werk 
heb ik twee keer meegelopen van te 
voren en het er toen ook over gehad hoe 
de inwerkperiode eruit zag. Ze hadden 
eerder al twee keer iemand ingewerkt, 
dus ook dat gaf wel vertrouwen.

Voor welke handelingen ging je als 
eerst alleen op pad? Na hoeveel tijd 
was dat?
Na een maand was het tijd voor mijn 
eerste visite, een zieke koe. Na het doen 
van de onderzoeken heb ik een collega 
gebeld om mijn plan van aanpak door te 
spreken. Ik deed vervolgens ook al vrij 
snel bedrijfsbezoeken zelf. Het scannen 
had ik al aardig onder de knie. Verder 
keek ik per dag of ik de bedrijfsbezo-
eken of zieke koeien ging doen. Als er 
operaties als een keizersnee of lebmaag 
in de agenda kwamen ging ik daar met 
een collega naartoe. Ik heb een stuk of 
7 keizersnedes samen gedaan, daarna 
ging ik alleen op pad en reed er een col-
lega achteraan zodat ik hem kon bellen 
als dat nodig was. Dat gaf veel rust. 

Wat is meegevallen in de praktijk en 
waarom?
De inwerkperiode is me erg meegeval-
len. Ik vond het erg fijn dat ik altijd 
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iemand kon bellen, vooral ook met de dien-
sten. Ook viel me mee hoe snel de boeren 
vertrouwen in je hebben, ze vinden het niet 
erg als je een collega belt of dat je iets even 
moet opzoeken. 

Wat viel tegen in de praktijk en waarom?
Vooral de diensten. In het begin controleer 
je continu of je telefoon aanstaat en goed 
doorgeschakeld is. Ik durfde m niet uit het 
oog te verliezen, ik ging de deur ook niet 
uit voor boodschappen (of iets dergelijks). 
Inmiddels ga ik gewoon naar de winkel, 
langs vrienden te eten of een stukje fietsen. 
Je groeit er dus wel over heen, maar het 
begin was pittig.

Heb je nog tips voor de bijna afges-
tudeerde studenten?
Het is erg belangrijk om mee te lopen met 
verschillende praktijken, zodat je kan ont-
dekken wat je belangrijk vindt in een team. 
Bij het meelopen ontdek je ook of je in een 
team past of niet. Als je aan het werk bent 
is het heel belangrijk om nooit de koffie 
over te slaan bij de boer! Boeren vinden het 
leuk als je vraagt naar de kinderen of de 
vakantie. Daarnaast leer je er ook veel van, 
zo wordt er ook vaak gesproken over land 
en prijzen. Dierenarts is niet alleen dieren 
beter maken, maar ook alle andere zaken 
die bij het bedrijf komen kijken!

Folkert Postma van Dierenkliniek Wolve-
ga.  
Wat verwachten jullie van een jonge 
dierenarts?
Als jonge dierenarts verwachten wij dat je 
een positieve instelling hebt en dat je er vol 

voor gaat om verschillende vaardigheden 
verder te ontwikkelen en eigen te maken. 
Daarbij verwachten dat je eerlijk bent in 
waar je tegen aanloopt en wat je lastig 
vindt. 

Hoe communiceren jullie verwachtin-
gen naar de jonge dierenarts? Vragen 
jullie ook naar zijn/haar 
verwachtingen?
De verwachting die jezelf hebt als jonge 
dierenarts zijn het belangrijkste van alle-
maal. Als praktijk zijnde moet je samen 
kijken of deze verwachtingen realistisch 
zijn en hoe we deze samen waar kunnen 
maken. Daarbij is het zeer belangrijk dat 
je aangeeft waar je blij van wordt om te 
doen, zodat je voldoende plezier in je 
werk blijft houden. 
Hoe wordt een jonge dierenarts bij 
jullie ingewerkt? Krijgt hij/zij 
begeleiding of ondersteuning?
Het belangrijkste als jonge dierenarts is 
dat we zorgen dat je goed in het team 
wordt opgenomen. Zo is iedereen bereidt 
om je te helpen of te ondersteunen. 
Daarbij krijg je bij ons een “buddy” naast 
je. Deze buddy heeft wekelijks een vast 
moment waarbij je evalueert hoe het 
gaat met jezelf en met de instroom in 
de praktijk. Daarnaast ga je de eerste 
weken altijd samen met verschillende 
dierenartsen op pad. Zo leer je het team 
goed kennen, krijg je een indruk van de 
manier van werken en maak je kennis 
met veehouders. 

Een jonge dierenarts heeft meer tijd 
nodig voor ogenschijnlijk ‘simpele’ han-
delingen, hoe gaan jullie hiermee om?
Het is geen enkel probleem dat bepaalde 
handelingen langer duren. Hier krijg je uit-
eraard alle ruimte voor. Het is van belang 
dat je de praktische handelingen goed ei-
gen wordt. De enige manier is om dit veel 
te doen in een veilige omgeving. Samen 
moet je kijken hoe je dit kan bereiken. 
Bijvoorbeeld met een collega op pad gaan 
zorgt hiervoor in de vorm van meekijken – 
meedoen – zelf doen. 

In het kader van het opbouwen van 
ervaring (‘meekijken – meedoen – zelf 
doen)’, wanneer mag een jonge 
dierenarts bij jullie helemaal zelfstandig 
werken? 
Hier is geen vaste maatstaaf voor. Voor 
iedereen ligt deze grens ergens anders. 
Het belangrijkste is dat jezelf genoeg 
vertrouwen hebt om zelf een bepaalde 
situatie aan te gaan. Dit wisselt natuurlijk 
per situatie. Zo zul je in het begin eerder 
zelfstandig een zieke koe gaan onderzo-
eken en behandelen, dan zelfstandig een 
lebmaagscopie uitvoeren. Uiteraard heb 
je ten allen tijde de mogelijk tot back-up 
van iemand uit het team, zodat je er nooit 
alleen voor staat. 

Welke handelingen/visites verwacht u 
dan dat als eerste zelfstandig 
uitgevoerd kunnen worden?
In principe is daar geen expliciete verwa-
chting voor. Over het algemeen is het 
voor jezelf prettig om te beginnen met 

handelingen die je goed liggen. Eenvou-
digere handelingen zoals bloedtappen 
of onthoornen kunnen een goed begin 
zijn om zelfstandig op pad te gaan. Niet 
alleen zelfstandig handelingen uitvoeren, 
maar ook zelfstandig met veehouders om 
gaan is in het begin nieuw. Daarna zullen 
zieke koeien onderzoeken en behandelen 
een goede volgende stap zijn. Operaties 
en verlossingen zelfstandig uitvoeren 
zal langer duren in de praktijk, afhanke-
lijk van de mate waarin ze voorkomen. 
Bedrijfsbegeleidingen zullen in een later 
stadium aan de orde komen. Het is van 
belang om dit in de tussenperiode wel te 
doen, door zo nu en dan met een collega 
mee te gaan. Zo krijg je gevoel voor ver-
schillende aspecten van het werk. 

Wat zouden jullie de jonge 
dierenartsen, en misschien nog wel 
meer de studenten aan de faculteit, 
nog mee willen geven?
Het is belangrijk dat je veel plezier houdt 
en haalt in/uit het werk. Legt de lat in 
het begin niet te hoog voor jezelf en ga 
samen met je werkgever een goed plan 
bedenken om de instroom in de praktijk 
goed te laten verlopen. Daarnaast is het 
goed om tijdens je studie veel praktijk-
ervaring op te doen, door bijvoorbeeld 
mee te lopen op verschillende plekken. 
Zo kom je al verschillende situaties 
tegen en kun je al ervaring op doen met 
praktische handelingen. Op die manier 
heb je al meer vertrouwen als startend 
dierenarts in je handelingen, waardoor je 
meer aandacht kan besteden aan andere 
facetten van het vak. 
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Lezing schapen verweiden
Door: Gerben Verrips

Judith van Andel nam ons op deze 
mooie donderdagavond mee in 
de intrigerende wereld van wor-
men bij schapen. Een heel palet 
aan wormen passeerden de re-
vue, waarbij vooral de praktische 
relevantie van de wormen de 
hoofdtoon voerde. In navolging 
hiervan werd ook nog eens de 
belangrijkste groepen van ont-
wormingsmiddelen besproken 
in combinatie met de bedoelde 
parasiet. Wat Judith echter vooral 
belangrijk vond, is resistentie van 
deze middelen door selectie van 
wormen met resistentie genen te-
gen antiparasitica te voorkomen. 
Hierbij is het belangrijk om ervoor 
te zorgen dat de pool met wor-
men niet gedomineerd wordt met 
wormen welke alleen maar resist-
entie genen hebben en zodoende 
ongevoelig zijn geworden voor 
ontwormingsmiddelen. Manieren 
om dit te bewerkstelligen is het 
onthouden van ontworming of 
het later ontwormen van 5% van 
de koppel (beste dieren) en/of 
het nog kort laten weiden van de 
schapen op het daarvoor begraas-
de perceel na het ontwormen. Als 
gevolg hiervan worden in hetzelf-

de perceel resistente wormeieren 
geplaatst in een populatie van wel 
en niet resistentie wormen. Door 
het weer kunnen opnemen van niet 
resistente wormen voorkom je een 
dominatie van een resistente stam 
met als gevolg het uitselecteren van 
bepaalde behandelmethoden. De 
basis voor een goed ontwormings-
beleid blijft ondanks alles toch het 
meten van de wormeieren/larven 
vanuit de mest. Dit heeft als positief 
effect dat er niet ontwormd wordt, 
wanneer het geen klinisch probleem 
is. Een voorbeeld hiervan is een zelf 
ontworpen botvanger van Provi-
nos welke Judith samen met Harm 
Ploeger uitgedacht en ontwikkeld 
heeft. Kortom een interessante 
waardevolle avond waar veel van is 
geleerd! 

Product en bestelinformatie: 
NML health B.V., Weesp | Tel: 0294 455 666 | Fax: 0294 - 430830

THE NATURAL POWER OF HONEY

Zalf met honing, essentiële oliën 

en cardiospermumextract

• Vertrouwd product, wetenschappelijk onderbouwd

• Honingenzymen zijn zuiverend en verzachtend

• Indien nodig afdekken met een wondgaasje

• Verkrijgbaar in verpakkingen van 10g, 30g en 180g

http://www.vetramil.nl
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Live koeking met Annelien Hoff

Op 3 juni was het zover, we gingen live Koeken met chef-kok Annelien 
Hoff! De dag ervoor was brakkie (of toch Bibber?) vakkundig in porties 
gesneden door onze Boyd en Tim. Iedereen kon dit afhalen samen met 
wat uien (gesponsord door Jentsje) om alvast een mooie basis te hebben 
voor het gerecht. Met een kleine 20 Veefokkers gingen we (online) samen 
koken. Waar de één een talent bleek, had de ander nog wat hulp nodig van 
Annelien. Al met al stond er een heerlijk gerecht op tafel, zoals te zien is 
op de foto’s!

ps. Er is nog wat vlees over, mocht je nog wat willen neem dan contact op 
met het bestuur. 

Door: Anna Tjitske Wienia
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Leven van een varkensdierenarts
Door: Arjan van der Heide

Om een uur of 7 was ik achter mijn 
laptop gekropen om naar het verhaal 
van Rick van Hout te luisteren. Rick is 
een varkensdierenarts die werkzaam 
is bij AdVee en nu enkele jaren is 
afgestudeerd. Na een korte intro-
ductie vertelde hij ons eerst hoe zijn 
dagen eruit zien, waarbij veel bezoek-
en maandelijks terugkomen op vaste 
tijden. Zo kon hij ons precies vertel-
len waar hij op de week erna op een 
bepaalde tijd zou zijn. Verder vertelde 
hij wat er van een varkensdierenarts 
gevraagd wordt met betrekking tot 
diergezondheid, volksgezondheid en 
de maatschappelijke opinie die toch 
steeds meer pijlen richt op de vark-
enshouderrij. Ook nam hij ons mee 
in een ontzettend interessante casus 
waarbij er hoestende en mindere 
biggen waren in de biggenbatterij. 
Samen met Rick hebben we toen 
de bloeduitslagen bekeken en verd-

er hebben we ook gekeken naar 
het pathologische beeld wat deze 
biggen vertoonden. Uiteindelijk 
kwamen we bij de hoofdoorzaak 
van het probleem uit en dit was 
griep. Hierna hebben we bepaald 
wat de beste strategie was om dit 
probleem aan te pakken zodat de 
problemen bij de volgende ronde 
biggen minder zouden worden. 

Al met al was het een leerzame en 
gezellige lezing!

Veefokker zoekt ...

In deze rubriek stelt een van ons 
Veefokkers zich aan eenieder voor die 
geïnteresseerd is. We zullen wat meer 
over hem/haar te weten te komen en 
bovenal, waar ze naar op zoek zijn!  

Naam: Joep Bouman
Leeftijd: 19
Startjaar studie: 2020 / ben nu eerstejaars 
klopt dat?
Verlanglijstje: een leuke gezellig spontane 
meid, die wel van een feestje houd, lekker 
gekkig maar niet te. Humor sarcasme en 
niet al te serieus wordt ook zeker gewaar-
deerd
Hobby’s: het lekkerste vind ik op het terras 
zitten met een drankje en wat vrienden. 
Ook hockey ik en vind ik het altijd leuk om 
met mijn honden te wandelen.
Lievelingseten: sushi maar voor frietjes 
kan je me ook wakker maken
Lievelingsdier: een hond, maar niet zo’n 
kleine keffer.
Ideale eerste date: een eerste date moet 
relaxed zijn vooral, een drankje op het 
terras of een wandeling door de stad of iets 
lijkt mij ideaal. 
Fokdoel: vrouw, leuke lach, lief gezicht en 
enorm gezellig.
Eigenschap die niet veel mensen van 
je weten: dat ik heel veel rare feitjes weet 
waar niemand eigenlijk wat aan heeft maar 
ik onthoud.
Wat vind jij het allerergste kleine leed?  
Er achter komen dat je 1 ding verkeerd 
hebt gedaan bij je Ikea kast waardoor je het 
hele ding opnieuw in elkaar moet zetten.

Als ik de laatste persoon op aarde zou 
zijn zou ik met m’n hond naar allerlei 
gekke plekken gaan waar je normaal niet 
kan komen. Na een aantal jaar zou ik me 
denk ik zo vervelen dat ik vrienden ga 
maken met apen in de hoop dat ik bij hun 
mag leven.
Waar raak je nooit over uitgepraat: 
mijn honden, en alle gekke dingen die ik 
mee maak tijdens avondjes drinken.
Slechte gewoonte:  mcdonalds bestellen 
als ik lam ben en vervolgens s’ochtends 
weer.
Als ik kon tijdreizen zou ik terug in de 
tijd gaan om mezelf te behoeden van grote 
gênante momenten. En misschien zou ik 
een kijkje in de toekomst nemen, om te 
kijken of ik mijn studie overleefd heb.
Denk jij na het lezen van deze rubriek, 
ik herken mezelf in waarnaar gezocht 
wordt? Neem dan contact op! Dit kan 
via koeieletters2@gmail.com of via de 
insta van Joep: joep.bouman
Of ben jij ergens naar op zoek & denk 
je dat wij je daarbij kunnen helpen? 
Stuur ons een mail en dan kijken we 
wat ‘Veefokker zoekt...’ voor jou kan 
betekenen! 
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Online RVB avond
Door: Lisa van Vliet

Woensdag 28 april was het weer 
zover,  de tweede online RVB van het 
jaar.  Rond 19.00 uur kwamen er weer 
een hoop koeienliefhebbers  online op 
teams om 2 koeien van veehouder Spi-
thoven te beoordelen.  Na een kort intro 
zijn we opgedeeld in break-out rooms 
om in groepjes de koe 84 en 70 .
 
Eenmaal in de break-out room heb-
ben we met ons vieren de PowerPoint 
erbij gepakt die in elkaar was gezet 
door de RVB commissie. Koe 84 was 
als eerst aan de beurt. Eerst zijn we de 
onderbalkpunten langsgegaan, waar 
ons vooral een mooie rechte achter-
beenstand bij opviel. Daarna gingen we 
verder met de bovenbalk, daar kwamen 
we uit bij een zeer goed beenwerk.
Omdat we bij koe 84 uitgebreid de tijd 
hadden genomen, kwamen we bij het 
beoordelen van koe 70 in tijdnood. Om 
deze koe wat sneller te beoordelen 
hebben we de techniek gebruikt om bij 
twijfel de koe zoveel mogelijk richting 
de extremiteiten te beoordelen, zo 
ging het sneller. Bij het officiële keuren 
gebeurt dit ook bij twijfel, dit zorgt 
voor spreiding tussen alle koeien die de 
inspecteurs beoordelen. De veehouder 
kan hier dan later gebruik van maken bij 
de keuze van een stier.  De bovenbalk 
hebben we echter gewoon afgeraffeld.

Rond 8 uur was het tijd om de resul-
taten te bespreken, hierbij was CRV 
inspecteur Renger Geurts aangesloten. 
Met z’n allen gingen we de PowerPoint 
nog een keer door. Een aanpassing in 
de PowerPoint zorgde voor hilarite-
it. Tijdens  het bespreken werden er 
vragen gesteld, was er onenigheid over 
de kruisbreedte. Af en toe werd er zelfs 
geprobeerd wat puntjes te smokkelen, 
maar Renger hield voet bij stuk, helaas 
geen extra puntje. Uiteindelijk bleek 
er bij ons niet heel veel verschil tussen 
onze strafpunten bij de onderbalk  
tussen beide dieren. De bovenbalk 
daarentegen hadden we iets meer tijd 
voor moeten nemen bij koe 74.  Al met 
al waren het 2 mooie koeien en een 
hele gezellige avond. Hopelijk kunnen 
we de volgende keer weer tussen de 
koeien rundvee beoordelen.

Lezig leghennen
Door: Klaas Jan Schipper

Teun begon met een inleiding over 
de het bedrijf Hendrix Genetics, dat 
het hoofdkantoor in Boxmeer heeft. 
Het bedrijf heeft 6 merken, waarvan 
2 typisch Nederlandse kippenmerken. 
Ook vertelde hij dat het scharrelei niet 
echt meer een scharrelei is, aangezien 
nu alle kippen binnen zitten, aangez-
ien er nog steeds vogelgriep is. Maar 
door corona is het ei in Nederland weer 
populairder geworden, want eieren 
worden natuurlijk veel gebruikt voor 
het bakken. 

Verder vertelde Teun over het fokken, 
waarbij hybridisatie, pure lijnen en de 
grootouders zeer belangrijk zijn. Uitein-
delijk komen uit 4 pure lijnen commer-
ciële leghennen. Voor deze fokkerij 
is wel een lange termijn versie nodig, 
het duurt ongeveer 3 jaar voordat een 
selectie vanuit een pure lijn doorkomt 
bij de commerciële leghennen. 

Bij het fokken is er natuurlijk een doel 
nodig, momenteel is dat doel zo veel 
mogelijk eerste kwaliteitseieren per 
opgehokte hen. Maar ook leefbaarheid, 
persistentie, en ei-kwaliteit zijn belan-
grijk. Tegenwoordig is het ook belangri-
jk om een kip langer te houden, want 
dat is beter voor de kippen, producent-
en en het milieu. 

Daarna behandelde hij nog de 
geschiedenis van de fokkerij, waar 
vroeger slechts op het fenotype van 
het individuele dier werd gefokt, 
wordt er nu DNA informatie gebruikt 
van hele families. Ook de fokdoelen 
zijn veranderd, waar vroeger vooral 
de productie efficiëntie centraal 
stond, zijn nu ook de duurzaamheid, 
gezondheid en welzijn belangrijk.

Een nieuwe gehoopte innovatie is 
het bepalen van het geslacht van 
een kuiken in het ei, zodat er geen 
eendagskuikens gedood te hoeven 
worden. Het is niet mogelijk om bij 
kippen met gesekst sperma te werk-
en, aangezien het geslacht bij vogels 
door de vrouwtjes wordt bepaald. 
Wel zorgen de hoge voederprijzen en 
lage eierprijzen ervoor dat innovaties 
lastig door te voeren zijn.
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Op de bank....

“Ik deed mijn benen wijd, en 
toen ging ‘ie ertussen”
-S. Onstenk

“Een keer op een practicum 
liet mijn duif een ei!”
- T. van Dijk

“Ik had niet zo’n heel kleintje 
opzich” - B. Bokkers

... bij Wienia

“Ik voel me nu echt zo’n pis afzeik-
er, of hoe noem je dat?” - A.T. 
Wienia

“Heb jij die koe anaal opgevoeld?”
- L. Jongerius

“Tim, had jij geen horloge om?”
- B.A.J. Gerrits
Tim:

Op de bank....
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Schilderavonden
Door: Liora Jongerius

Bijna iedereen heeft ze anderhalf 
jaar geleden wel zien hangen in het 
andro, de prachtige creaties van een 
aantal veefokkers, speciaal voor de 
expositie. Als commissie stonden wij 
te springen om dit opnieuw te organ-
iseren. Helaas gooide corona roet 
in het eten, en moesten we op een 
andere manier creatief zijn. En als ik 
voor mezelf mag spreken, is dat ons 
zeker gelukt!  
 
31 maart en 8 april verzamelden vele 
veefokkers zich in kleine groepjes 
om via teams mee te schilderen aan 
een prachtige ‘crazy cow’. Dit ge-
beurde via een filmpje, waarin alles 
uitgelegd werd. Af en toe was het 
pittig doorschilderen, maar over het 
algemeen ging dat prima! Ondertus-
sen was er voor iedereen een lekker 
biertje en een zakje chips dus we 
kwamen niks te kort.  
 

Zelf was ik de eerste avond alleen, 
maar gelukkig konden we op de 
tweede avond gezellig samen schil-
deren. Zo konden we elkaar een 
beetje helpen, voornamelijk door verf 
uit te wisselen (een kleine tube met 
witte verf bleek tóch iets te weinig), 
en ondertussen wat bijkletsen. Wat 
ik naderhand het leukste vond om te 
zien, was hoe iedereen zijn eigen draai 
aan de koe gaf. Koe is hierin een ruim 
begrip, want ook geiten en zelfs een 
snoek kwamen voorbij. Ook al waren 
sommigen wat minder enthousiast 
over het eindresultaat dan anderen, 
uiteindelijk hebben we er twee hele 
leuke avonden van gemaakt! 
 
Hoe leuk het ook was, de kriebels 
voor een échte expositie zijn er nog 
steeds. En als we het dan zo graag 
willen, waarom zouden we het dan 
niet gewoon doen? Hopelijk dan in een 
andere setting, met een heerlijk biertje 
in de hand alle creaties in het echt aan-
schouwen en wie weet nog een leuk 
bod uitbrengen... Ik kan in ieder geval 
niet wachten, en ik hoop jullie ook niet!
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Voedingsuurtje droogstand
Door: Johan de Boer

Wanneer we over misschien wel de be-
langrijkste periode spreken van de lac-
tatie van een rund, de transitieperiode, 
kunnen we te terecht bij iemand van het 
transitieteam van een veevoederlever-
ancier. In dit geval kwam Jorien Papen 
van het transitieteam van Agrifirm vir-
tueel langs om een lezing te verzorgen. 
De transitiefase waarin weinig werk, 
weinig kosten, een goede gezondheid 
en vruchtbaarheid voor de veehouder 
van belang zijn, staat voor het dier de 
metabole status centraal. Twee van 
de vele problemen die voorkomen in 
en rondom de transitieperiode zijn 
melkziekte en ketose. Deze aandoe-
ningen worden niet altijd evengoed 
op gemerkt en wanneer bijvoorbeeld 
melkziekte wordt gezien, zijn er voor 
elke zieke koe nog 5 subklinische dieren 
aanwezig. Het opsporen van risicodier-
en kan onder andere aan de hand van 
de MPR(vet/eiwit verhouding), vrucht-
baarheidsgegevens, maar ook aan de 
hand van de GD Droogstandscheck, 
waarbij bloed wordt onderzocht op 
onder andere NEFA’s, ketonlichamen 
en magnesium. Het liefste zouden we 
problemen rond de transitie zoveel 
mogelijk voorkomen. 

Jorien heeft dan ook een aantal 
zaken aangedragen die belangrijk 
zijn om mee te nemen tijdens deze 
fase. Het is voornamelijk van belang 
dat dieren voldoende voer en water 
opnemen(+-12KG DS voer), waar 
een veehouder op in kan spelen door 
een voldoende smakelijk rantsoen 
aan te bieden, met beperkte hoev-
eelheid energie en voldoende eiwit. 
Het verlagen van de kation-anion 
balans kan het risico op melkziekte 
doen afnemen. Voldoende voerop-
name hangt uiteraard ook af van de 
bereikbaarheid van het voerhek en 
het aantal vreetplekken per dier, maar 
ook van de fysieke gesteldheid van 
de koeien(denk aan kreupelheden). 
Naast voeropname is comfort ook van 
groot belang. Ondermaatse ligboxen 
maakt dat koeien minder liggen en 
herkauwen. Wat dat betreft kunnen 
de ligboxen van de droge koeien het 
beste vergelijkbaar zijn met die van 
de melkkoeien, zodat de overgangen 
niet te groot zijn en de koeien niet 
te veel/weinig gaan liggen. Dit zijn 
nog maar een paar van de dingen 
waar rekening mee gehouden moet 
worden tijdens de transitiefase, 
want de methode van droogzetten 
en moment van beweiding zijn ook 
essentieel. Maar uiteindelijk wil, zoals 
Jorien het zei, elke veehouder hetzelf-
de: Geen gedoe en gààn!

Advertentie Zorgaccountants 
hele pagina

 

  
 

Accountancy en advies 

Wij zijn de financiële experts voor de medische beroepen. Van dierenarts tot arts, specialist, 

tandarts, orthodontist, fysiotherapeut en apotheker. Onze organisatie werkt landelijk vanuit 

3 vestigingen. Wij bieden meer dan de traditionele dienstverlening. Persoonlijke aandacht en 

financieel advies op maat maakt deel uit van onze filosofie. Natuurlijk gaat het daarbij om 

accountancy en fiscaal advies maar ook andere zaken die van belang zijn voor uw 

praktijkvoering en uw persoonlijke situatie. 

 
Uw partner 

U kunt op ons rekenen als sparringpartner of adviseur voor al uw financiële zaken, maar ook 

in bijzondere situaties. Dankzij onze kennis en ervaring staan we u ook bij in de  minder 

alledaagse momenten van uw carrière. Zoals bij overnames, terugtreden/pensionering en 

zelfs conflicten. 

 
Contact 

Indien u vragen heeft of geïnteresseerd bent in onze dienstverlening dan kunt u contact met 

ons opnemen. Ons telefoonnummer is 088 – 10 20 800. www.dezorgaccountants.nl 

 

De ZorgAccountants, daar wordt u beter van! 
 

 
Vestiging Arnhem 
Velperweg 79 

Vestiging Bilthoven 
Soestdijkseweg Zuid 179 

 Vestiging Groningen 
 Hereplein 6 

6824 HH Arnhem 3721 AB Bilthoven 9711 GA Groningen 

 

https://dezorgaccountants.nl/
https://dezorgaccountants.nl/
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Veestelijk maal
Door: Monique van der Wal

Nadat jullie hebben kunnen genieten een overheerlijke ‘hutsefluts’ en 
de zomer konden inwijden met een prachtige ‘Koesmopolitan’, is het 
nu tijd voor een schitterund en simpel toetje.

Boodschappenlijstje voor ongeveer 6 ruim gevulde bekers/glazen:
 - 3 bananen
 - 4 bakjes Danio vanille yoghurt
 - 2 rollen oreo koekjes

Snijd als eerste de bananen in plakjes en prak de oreo’s tot kleinere 
stukjes. Pak daarna het benodigde aantal bekers of glazen uit de 
kast. Neem de vanille yoghurt en doe een laagje hiervan in elk van de 
bekers. Doe er vervolgens een laagje oreo overheen en als laatste een 
paar plakjes banaan. Herhaal deze stappen totdat de bekers vol zijn of 
als de ingrediënten op zijn. 
Geniet van dit lekkere nagerecht!

Advertentie MSD hele pagina

 Wist je dat MSD Animal Health in Nederland met ruim 2.000 medewerkers dag in dag 
uit werkt aan de beste geneesmiddelen voor dieren? Wil je meer informatie over 
MSD Animal Health? Of wil je de site van Boxmeer  weleens met eigen ogen zien? 
Neem dan contact  met ons op via msdahsecretariaat@merck.com.  

www.my-msd-animal-health.nl

SAMEN WERKEN 
AAN GEZOND VEE

Blĳ e en gezonde koeien en varkens die optimaal bĳ dragen 
aan het bedrĳ fsresultaat van veehouders. 

Daar willen we samen met jullie aan werken!

http://www.my-msd-animal-health.nl/
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Onderzoek van een masterstudent
Door: Cynthia Besselink

Na hard te hebben gestreden in de 
bachelor brak in september 2019 
dan eindelijk het moment aan dat ik 
mocht beginnen met de master LH. 
De major daarentegen begon pas 
in januari, dus ik moest iets ver-
zinnen om de tijd te overbruggen; 
onderzoekstage it was! Aangezien je 
volledig zelf mag bepalen waar het 
over gaat, heb ik een lijstje gemaakt 
met al mijn interesses met voeding 
van melkkoeien op nummer 1. Via, 
via kreeg ik de naam door van dé 
voedingsexpert van onze faculteit, 
Paul Dobbelaar. Al snel stond er een 
afspraak gepland om kennis te mak-
en en te overleggen over het onder-
werp van mijn onderzoek. Ik ging 
toen met een aantal opties naar huis 
en na een aantal slapeloze nachten 
(een beetje overdreven natuurlijk) 
hakte ik de knoop door: ik wilde 
onderzoek doen naar de invloed van 
de voederwaarde van het basisrant-
soen op de conditie van koeien in de 
droogstand. 

Maar voordat het leuke werk 
kon beginnen, moest er eerst 
een onderzoeksvoorstel worden 
geschreven die goedgekeurd 
moest worden door Peter Vos. 
Toen ik eenmaal groen licht 
kreeg, ben ik als een dolle op zoek 
gegaan naar 40 melkveebedrijven 
die een bijdrage wilden leveren 
aan dit onderzoek. Die waren 
sneller gevonden dan ik had 
verwacht; wat een bericht op Face-
book wel niet teweeg kan bren-
gen! Na een aantal keer samen 
met Paul geoefend te hebben met 
het scoren van de conditie van 
koeien, ben ik de boer op gegaan 
om alle droogstaande koeien van 
die 40 melkveebedrijven te scoren. 
Hoe leuk was dat! 

Ik heb onwijs veel geleerd van die 
veehouders over rantsoenen en hun 
manier van boeren. En uiteraard al 
een kleine weg gelegd voor later: “A’j 
moar plat könt praoten, kom ie er 
bej mien wel in.” 3 keer raden waar 
ik in Nederland mijn resultaten heb 
verzameld… . In 3 weken tijd was ik 
bij alle veehouders langs geweest, 
waarmee een einde kwam aan het 
leuke gedeelte van het onderzoek. 

De volgende stap was het zwoegen 
op de rantsoenberekeningen en 
statistiek. Grote tip: vraag op tijd 
hulp aan iemand die er écht verstand 
van heeft! Scheelt heel veel tijd en je 
leert er ook nog eens wat van! Ik wist 
niet waar ik beginnen moest met 
zoveel variabelen die ook nog eens 
niet onafhankelijk van elkaar zijn.

Uiteindelijk is ook dit deel van 
het onderzoek me gelukt, met 
als gevolg dat ik voor de grootste 
opgave stond: het schrijven van 
de scriptie. Om eerlijk te zijn ben 
ik daar nog steeds mee bezig (en 
dat terwijl er 12 weken staat voor 
je hele onderzoek), maar omdat 
het zo traag gaat, begrijp ik wel 
steeds beter hoe je een onderzoek 
schrijft en bronnen moet gebruik-
en. Ieder nadeel heb z’n voordeel. 
Al met al is het een heel leerzaam 
proces dat gewoon onderdeel is 
van een wetenschappelijke opleid-
ing. Daarom wil ik iedereen heel 
veel succes wensen met hun eigen 
onderzoek, maak er wat moois 
van!
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Lezing natuurlijke veehouderij
Door: Rick Eckhardt

Woensdagavond 9 juni stond in het 
teken van de natuurlijke veehouderij.

Gerdien Kleijer trapte de avond af 
met een mooie anekdote over hoe 
het concept van natuurlijke veehou-
derij tot stand is gekomen. In 2001 
was er namelijk een boer zo gek 
om een jerrycan vol met opgeloste 
kruiden te kopen. Het grapje koste 
zo’n 960 gulden, maar zijn varkens 
knapte ervan op. Gerdien heeft zich 
daarna breed georiënteerd in de 
landbouw en milieu sector en heeft 
uiteindelijk de studiegroep “Dier en 
Kruid” en het platform natuurlijke 
veehouderij opgericht.

Een concept binnen dit platform 
zijn de stalboekjes, deze boekjes 
geven de boer informatie over welke 
natuurproducten bestaan en wan-
neer deze vallen toe te passen. Daar-
naast is er “de groene middelenden 
lijst” die in samenwerking met Bion-
ext en SKAL is samengesteld voor de 
melkveehouder.

Vervolgens vertelde Gerdien over 
kruidenrijk grasland, dit is beter 
bestand tegen droogte, heeft een 
hoger RE gehalte en verbeterd onder 
andere de opname van mineralen uit 

de grond en secundaire planten-
metabolieten uit cichorei, klavers 
en de paardenbloem.

Daarnaast zijn een aantal belangri-
jke metabolieten bijvoorbeeld:

Aucubine: anti-microbieel, laxer-
end, ontstekingsremmende
Acteoside: anti-microbieel, an-
ti-schimmel, anti-oxidant
Mucilage: een polysacharide dat 
gel vormt in de darm en daar stop-
pend werkt
Tannines: worden op dit moment 
toegepast in de vorm van een 
boomwal voor koeien. Bomen als 
de eik bevatten veel tannines en 
die hebben effect op de eiwitver-
tering in de pens waardoor meth-
aan productie daalt.
Overkoepelend kan worden 
gezegd dat natuurlijke veehou-
derij mede door de toepassing 
van kruiden en metabolieten een 
boost genereert aan het immuun-
systeem van de dieren.

Voor meer informatie kun je de 
site nog eens bekijken: www.
natuurlijkeveehouderij.nl

Lezing voedingsuurtje Soja
Door: Geertje Heijkers

Harrald Helmers van VisscherHolland 
kwam ons vanavond iets vertellen over 
het rantsoen van melkkoeien. De basis 
van melkproductie is en blijft volgens 
Harrald ruwvoer en met krachtvoer 
moet het ruwvoer rechtgetrokken 
worden. Een té goede kuil bestaat vol-
gens hem niet. 
Harrald vertelt ons dat vanaf het maa-
ien tot het vreten gemiddeld 28% van 
de voedingswaarde van kuil verloren 
gaat. Het meeste verlies wordt geleden 
onder het plastic. Onder het plastic 
fermenteert de kuil door o.a. melkzuur 
en azijnzuurbacteriën. Deze anaerobe 
fase kan pas beginnen nadat al het 
zuurstof uit de kuil verdwenen is. Hoe 
korter dit omzettingsproces van suiker 
duurt, hoe meer voedingswaarde er 
over blijft voor de koeien. Het is dus 
belangrijk om de kuil zo snel mogelijk 
te bedekken. 

Om zo veel mogelijk melk te produc-
eren moet de koe top ruwvoer krijgen. 
De kuil moet super verteerbaar en goed 
in balans zijn. De verteerbaarheid is 
het hoogst als de celwand niet te dik is, 
dus het gras moet niet te oud gemaaid 
worden. Naarmate er minder celwand 
in het gras zit zijn de koeien in staat 
meer kilo’s droge stof op te nemen en 
dus ook meer kilo’s melk te maken. 
De eiwitefficiëntie in de koe is on-
geveer 25%. Dit komt doordat de pens 
het eiwit niet efficiënt genoeg kan 
omzetten. Als je dit proces zou kunnen 
beïnvloeden kun je met minder eiwitin-
put evenveel melkeiwit produceren. De 
pensfermentatie kan worden beïnvloed 
door essentiële oliën en kruiden. Dit 
geeft een 500 gram soja-reductie. Het 
aantal aminozuren is dan de eerste 
beperkende factor en door deze ook 
toe te voegen kan er nog eens 300-400 
gram soja uit het rantsoen worden 
verwijderd. 
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Afgestudeerd...
Door: Joost Boerrigter

En dan sta je eindelijk met je 
laarzen in de drek. Na jaren ron-
dzwerven op de faculteit mag je 
het nu in het echt doen. Dierenarts 
zijn. En dat is een héle stap, een 
hele leuke stap. Sinds januari werk 
ik bij Dierenkliniek 
Oldenzaal-Losser. Met als praktijk-
gebied het schilderachtige gloo-
iende Twentse landschap. Daar 
waar 
anderen op vakantie zijn, mag 
ik dagelijks koeien en paarden 
redden. 

Eenmaal aan het werk, vallen je di-
rect dingen op. Zo vond ik het heel 
bijzonder om te merken dat er 
veel waarde aan je mening wordt 
gehecht. Op de faculteit wordt 
gewikt, 
gewogen, nogmaals onderzocht 
en besproken. Pas dan durf je met 
veel mitsen en maren een plan op 

tafel te gooien. In de praktijk gaat 
het er een stukje sneller aan toe. 
“Dokter, wat kan ik het best doen?” 
En men luistert aandachtig naar wat 
je dan te vertellen hebt. Oh ja, je 
wordt dus soms met ‘dokter’ aang-
esproken, en dat is best ongemakke-
lijk.
Het werk brengt je in soms in 
grappige situaties. Van die situaties 
dat je achteraf in de auto in een deuk 
ligt van het lachen. Bijvoorbeeld het 
moment dat je bij een alpaca wordt 
geroepen. De merrie accepteert 
het veulen niet en is ook nog aan de 
nageboorte blijven staan. Het veulen 
lag er koud bij. Laten we eerst een 
warmtelamp ophangen en dik stro 
in de stal leggen. Biest van een koe 
geven is beter dan niks. En de merrie 
geef ik wat oxytocine om de nage-
boorte eraf te laten komen. Maar 
dan valt me op dat deze wel erg 
droog is aan de 

.... En dan?

achterkant. Het lijkt me sterk dat 
daar net een veulen doorheen is ge-
komen. En die nageboorte dan? Dat 
dacht de beste man omdat hij nog 
geen nageboorte had gevonden. Als 
je dan ’
s middags wordt teruggebeld met: ‘Ik 
heb de echte moeder gevonden hoor! 
Zonder nageboorte en deze accep-
teert het veulen wel.’ Dan lig je wel in 
een deuk. 

Denk je dat je nog weinig weet en 
kunt als je net klaar bent? Dat valt 
mee! Je weet echt veel en je kunt 
stiekem ook al best wat. Ik moet 
toegeven, de eerste keizersnede hele-
maal alleen is best spannend. Maar 
met de bemoedigende woorden van 
een doorgewinterde 
collega: ‘Wat denk je dat je nog níet 
kunt aan een keizersnede?’, kun je het 
wel relativeren. Als er vervolgens een 
levend kalf in het stro ligt, dan stap je 
met veel voldoening weer in de auto. 

Maar verwacht niet dat alles di-
rect goed gaat. Foutjes maken 
is menselijk. Zo werd ik na een 
euthanasie door onze assistente 
gebeld met de vraag of ik nog 
even terug wilde gaan. De koe 
was weer gaan ademen (of daar 
nooit mee gestopt). Dikke tip: 
check na een 
euthanasie altijd of de koe wel 
echt dood is. 

Een prachtig vak hebben we! 
Mocht je mee willen kijken in 
de praktijk, dan ben je zeker 
welkom om een dagje mee 
te lopen. Bel me maar op! En 
aan jullie allemaal: Succes met 
de studie en geniet ervan, het 
is voorbij voordat je het in de 
gaten hebt. 
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Lezing genetica vleeskuikens
Door: Myrthe Verhage

Zoals de meeste mensen wel weten 
worden vleeskuikens niet gefokt op 
de bedrijven waar ze opgroeien, maar 
gebeurt dat op een paar pedigree 
bedrijven. Deze bedrijven ‘bepalen’ 
dus eigenlijk wat voor kuikens er 
uiteindelijk op de zogenaamde broiler 
bedrijven rond gaan lopen. Op 19 
mei kwam Britt de Klerk ons alle ins 
en outs vertellen van het fokken van 
vleeskuikens bij Cobb Europe. 
Op de pedigree bedrijven wordt er, 
behalve op een goede vleesproductie, 
ook gefokt op vele andere kenmerk-
en. De uiteindelijke vleeskuikens 
moeten immers efficiënt vlees kun-
nen produceren, maar de ouderdieren 
moeten daarnaast ook goed eieren 
kunnen leggen. Ook wordt er nadruk 
gelegd op gezondheid en welzijn. 
Om goed rekening te kunnen houden 
met al deze eigenschappen, wordt 
elk kuiken op het pedigree bedrijf 
gedurende zijn of haar hele leven 
gevolgd en wordt er data verzam-
eld over meer dan 50 fenotypische 
kenmerken die zich vertalen in een 
fokwaarde. Op basis hiervan wordt de 
volgende generatie geselecteerd. De 
uiteindelijke vleeskuikens zijn een mix 
van 4 ‘typen’ pedigree dieren, waarbij 
op elk van deze pure lijnen wat meer 
gefocust wordt op een ander aspect. 

Hierdoor is het uiteindelijke vleeskuik-
en robuuster, maar ook heel anders 
dan pedigree dieren.
Een andere uitdaging is het vooruitki-
jken en inspelen op de markt. Aangez-
ien één pedigree hen in 4 tot 5 jaar 
voor 4 miljoen vleeskuikens kan zor-
gen moet er nu al rekening gehouden 
worden op de wensen van de boer 
en consument over 4-5 jaar bij het 
selecteren van de volgende generatie 
pedigree dieren.
Niet alleen het fokken zelf is een 
belangrijk onderdeel, maar ook 
technologie. Door het ontwikkelen 
van nieuwe technologieën kunnen 
de kenmerken van de dieren bijvoor-
beeld nauwkeuriger gemeten worden 
waardoor er beter geselecteerd kan 
worden. Een andere ontwikkeling is 
het betrekken van het genotype in de 
fokwaardes van elk dier.
Kortom, het was een erg interes-
sante lezing waarin Britt ons op de 
hoogte bracht van alle uiteenlopende 
uitdagingen die het fokken van 
vleeskuikens met zich meebrengt!
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Nelleke Veenema

Wat is het gekste wat u ooit met een 
student heeft meegemaakt?
Ik ben niet iemand die snel iets gek vindt. 
Ik heb wel eens zelf iets gênants gedaan. 
Tijdens een practicum van circulatie en 
respiratie stond ik iets uit te leggen aan 
een groep studenten. We stonden in een 
cirkel en ik wilde tegen een tafel aan 
gaan leunen, in plaats daarvan ging ik bij 
een student op schoot zitten. 
En wat er ook nog wel eens voorkomt 
is dat een koe besluit het hok uit te 
springen of bij het terugbrengen van de 
koeien na het onderwijs er een vandoor 
gaat. De studenten doen dit over het 
algemeen zelf en dat gaat meestal ook 
goed. Behalve die ene keer dat de koe 
werd losgelaten en alle deuren open 
stonden. De bewuste student had ander 
onderwijs dus ik ben alleen buiten die koe 
gaan zoeken. Een uurtje later stond ze 
weer in de loopstal. Het was heerlijk weer 
gelukkig.

Wat mist u het meest aan het ‘normale’ 
lesgeven/leven?
Dan mis ik toch wel echt het contact, het 
maakt voor mij wel een groot verschil. Je 
hebt minder de kleine gesprekjes tijdens 
het onderwijs en ook grapjes komen 
minder goed over. Daarnaast is het lasti-
ger om zonder lichaamstaal iets over te 
brengen. 
Ik merk wel dat masterstudenten makke-
lijker zijn met hun camera aandoen en 
vragen stellen. 

Het online onderwijs is minder leuk, 
maar je went er wel aan. En ik ben 
blij dat het als alternatief onderwijs 
wel door kon gaan. Zowel docenten 
als studenten hebben er uiteindelijk 
het beste van gemaakt.

Wat zijn plannen voor de toe-
komst?
Lastige vraag, ik ben hier nog niet 
helemaal over uit. Ik vind het onder-
wijs nog steeds erg leuk maar ik zou 
ook wel iets anders willen doen. Ik 
vind veterinaire volksgezondheid 
ook een erg interessant vakgebied. 
Verder lijkt iets bij defensie me ook 
leuk.
Kortom ik ben nog een beetje 
zoekende, maar gelukkig is er meer 
mogelijk dan alleen practicus met 
een veterinair diploma.

Wat wilt u de studenten mee-
geven?
Deels omdat ik vind dat ik dit zelf 
ook niet helemaal gedaan heb; je 
kan meer uit je studententijd halen. 
Zoek iets op buiten je comfortzone 
en wie weet wordt het uiteindelijk 
wel deel van je comfortzone, dat zou 
erg mooi zijn. 
Daarnaast, vraag en probeer alles. 
Wees niet bang om te groeien.

Anamnese met...

Naam: Nelleke Veenema
Woonplaats: Krimpen aan de IJssel
Leeftijd: 28
Hobby’s :  Komt in fases, vind het leuk om muzikaal te zijn op piano/key-
board, wandelen met Korrel, sinds kort bezig met cryptomuntjes. 
Huisdier(en): Hondje genaamd Korrel
Hoe bent u bij de faculteit terecht 
gekomen?
Ik heb hier zelf gestudeerd, toen ik 
klaar was heb ik 1 jaar gewerkt in 
een gemengde praktijk in Lemmer, 
Friesland. Ik had altijd al interesse in 
het onderwijs en ben daarom zelf hier 
gaan solliciteren en ben toen aange-
nomen.

Hoe lang werkt u hier al?
Ik werk hier nu al ruim 3 jaar.

Wat is uw favoriete dier?
Dat is dan toch de koe. Ik vind het 
een erg fascinerend dier.

Wat vond u het leukste aan uw 
studententijd?
Het leukste vond ik het contact met 
medestudenten. Toch had ik achteraf 
meer uit mijn studententijd willen 
halen. 
Verder vond ik het laatste jaar van de 
master erg leuk omdat er toen meer 
contact was met docenten en dat 
contact gaf ook minder het gevoel 
dat er een hiërarchie was.

Waar mag u ‘s nachts voor wakker 
gemaakt worden?
Je mag me voor best veel wakker mak-
en eigenlijk, bijvoorbeeld Ben en Jerry’s 
of iets anders wat ik lekker vind om te 
eten. Daarnaast mag je me altijd bellen 
voor een achterste stenose, dat vind ik 
namelijk een erg leuk onderwerp. 

Wat doet u in uw vrije tijd?
Op dit moment kan er weinig gedaan 
worden, maar in mijn vrije tijd kijk ik 
met regelmaat iets op Netflix. Wat ik 
kijk is afhankelijk van het aanbod, maar 
Friends is toch wel de standaard als ik 
even niets anders weet. 
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Column
Door: Erwin Hoogland

Erwin Hoogland is commissaris van  
de Veefokkers en schrijft in deze 
editie een column met zijn visie op 
de overgang van de studie naar de 
veterinaire praktijk. Heb je vragen 
of opmerkingen? Mail je vraag naar 
koeieletters2@gmail.com, dan zor-
gen wij dat je vraag bij Erwin terecht 
komt.

Lui of bedrijfsblind…?

Buitengewoon interessant, uit de vorige 
Koeienletters, de student aan het 
woord. 
V: Waar zie je nu al tegen op als je straks 
dierenarts bent? 
A: De momenten waarop je dingen 
op bedrijven ziet mislopen, die heel 
makkelijk anders kunnen, maar waarbij 
het niet lukt dit goed over te brengen 
en de boer het dus niet gaat verander-
en.
V: En waarom? 
A: Kleine verbeterpunten, die niet 
moeilijk zijn uit te voeren en waarvan 
iedereen eigenlijk wel aanvoelt dat het 
moet, maar waar door luiheid of bedri-
jfsblindheid niets aan gedaan wordt 
vind ik gewoon lastig te accepteren.
Niks ten nadele van deze ene student 
(mijn ervaring is dat heel veel meer 
studenten en dierenartsen er precies zo 
over denken), maar dit is wel één van de 
hoofdoorzaken van gefrustreerd raken 
en de praktijk vaarwel zeggen.
En met ‘dit’ bedoel ik het volledig vanuit 
je eigen referentiekader benaderen van 
boeren. 
Dingen die jij ziet mislopen ziet een 
boer vaak namelijk helemaal niet mis-
lopen, omdat ie andere zaken belangri-
jker vindt. Die dingen kunnen inderdaad 
vaak heel makkelijk anders, maar dat 
doet ie niet omdat het zijn aandacht 

niet heeft.
Als je vervolgens adviseert het 
anders te doen dan is de uitkomst al 
bekend én wil de boer natuurlijk ook 
slecht betalen voor dat advies.
Pak het een volgende keer dus eens 
anders aan zou ik zeggen.
Zie je iets dat in jouw ogen mis 
loopt op een bedrijf, geef dan eens 
zonder waardeoordeel aan wat je 
ziet en vraag dan, oprecht geïn-
teresseerd, aan de boer waarom ie 
doet wat ie doet. 
Je kunt het er vervolgens mee eens 
of niet, maar de antwoorden gaan je 
verbazen.
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